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Praha/ Platby na vysokých školách jsou jen otázkou času. Už loni to řekl premiér Mirek Topolánek a nyní to potvrdila i
první verze tzv. Bílé knihy terciárního vzdělávání, kterou vypracovali odborníci ministerstva školství.
Ve včerejších Otázkách Václava Moravce ministr školství Ondřej Liška sice zdůraznil, že do roku 2010 školné v žádné
podobě zavedeno nebude, ale musí se k tomu připravit podmínky včetně rozsáhlé debaty.
Podle hlavního autora materiálu Daniela Münicha by si výši školného určovaly jednotlivé vysoké školy. Při tom sehraje
klíčovou roli lukrativnost i ekonomická náročnost jednotlivých oborů.
„Osobně jsem pro, aby školné spláceli až absolventi. Šlo by o půjčku, která by byla splatná ve chvíli, kdy člověk dosáhne
průměrného platu vysokoškoláka,“ uvedl Liška. Popřel, že by šlo o třicet tisíc korun ročně.
„Vysoké školy potřebují komplexní reformu, musí se změnit akademické senáty, postavení správních rad, akreditační
režim. Školné je jen malou součástí těchto změn. A rozhodně nejde o cestu, jak přesunout financování škol ze státu na
studenty, ale o cestu ke zvýšení sociální prostupnosti VŠ a zkvalitnění výuky,“ řekl Liška.
S tím však nesouhlasí předseda studentské komory Rady VŠ Vratislav Vozník. „Absolvent po zavedení školného vstoupí
do života s dluhem sta tisíc a jeho pozice tím bude výrazně zhoršená,“ uvedl. Míní, že je nespravedlivé, aby studenti z
bohatších rodin mohli zaplatit své škole už během studia a ještě s dvacetiprocentní slevou.
„Variant je více a důležité je, že je na stole materiál k debatě,“ argumentoval Liška.


